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Tvoření podstatných jmen
Odvozování

nejčastěji od podstatných a přídavných jmen a sloves

sufixací, příp. kombinovaným odvozováním 

pojmenovávají:

– osoby, popř. jiné živé bytosti jako činitele děje (činitelská jména): -tel, -č, -ce, -čí (spisovatel, vypravěč, správce, 
mluvčí) 

– osoby, popř. jiné živé bytosti podle předmětu, kterým se zabývají, k němuž jsou v činném vztahu (konatelská 
jména): -ář/-ař, -ník/-ovník, -ák, -ista (novinář, zedník, ovčák, klavírista)

– osoby, zvířata, věci podle své vlastnosti (jména nositelů vlastnosti): -ec, -ík, -ák, -án, -áč (slepec, mladík, 
blonďák, velikán, roháč)

– osoby, zvířata, věci podle své příslušnosti (k místu, celku, akci), podle podobnosti s jiným jevem apod.: -an, -ec, 
-ík, -ák, -ovec (ostrovan, cizinec, straník, vlčák, zemanovec)

– prostředky k činnosti: -dlo, -tko, -ivo, -č (plavidlo, razítko, léčivo, kráječ)

– výsledky a předměty děje: -ek, -a, -ík, -ka, -ina (výrobek, obruba, balík, zkratka, zavařenina)

– místa, kde se něco nachází, děje apod.: -iště/-oviště, -na/-árna, -ice (naleziště, čekárna, nemocnice) apod.



Názvy činitelské

• Odvozují se většinou ze sloves. 

• Označují původce nějaké činnosti.

• Přípony: -tel/-telka, -č/-čka, -ce/-kyně, -ec/-kyně, -ník/-nice, -ák/-ačka: 
ředitel/ředitelka, řidič/řidička, soudce/soudkyně, znalec/znalkyně, 
tlumočník/tlumočnice, zpěvák/zpěvačka

• Příponou -tel se zpravidla vyjadřuje činnost duševní, sufixem -č
činnost fyzická: ředitel x řidič
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